
Nova Iskra — 

po mer/ 
generacije, 
ki prihaja

Tehnološki in trienjski izzivi sve
tovnih gospodarskih procesov ter 
nujna dinamična preobrazba jalo
ve jugoslovanske dogovorne eko
nomije v podjetniško tržno gospo
darstvo, terjajo tudi povsem dru
gače odzivno Iskro, kot smo jo 
vajeni Iskraši vse tam od sedem
desetih let

Podoba te nove Iskre, ki resda 
ne bo nastala čez noč, mora biti 
narejena po pričakovanjih genera
cije, ki prihaja. V Iskri imamo skupaj 
nad 340.000 let vgrajenega šol
skega znanja, povprečna starost 
Iskraša pa je le nekaj nad 30 let. To
rej v ospredje stopa že dovolj izku
šena nova generacija Iskrašev, ki 
pričakuje pravo j>riložnost zase in 
za tiste, ki šele prihajajo. Ta gene
racija prinaša s seboj tako voljo, 
zaupanje vase, kot tudi znanje in 
sposobnost spoprijeti se s pro
blemi sveta, ki postaja vse manjši 
in manjši v objemu računalnikov, 
globalnih integriranih informacij
skih sistemov in komunikacij. To 
generacijo zanima uspeh z veliko 
začetnico in ne le brezbarvna, ne
perspektivna usoda navadnega 
preživetja.

Zato smo vsi Iskraši danes pred 
usodno prelomnico — omogočiti 
generacijam, ki prihajajo ustvariti 
Iskro po njihovi podobi — mla
dostno, enotno, močno, inovativ
no, pripravljeno na spopad s tek
mo z izzivi časa, znanja, ustvarjal
nosti. Nihče pri tem nima popol
nega monopola in zgolj zavezni
štvo, kije vedno odlikovalo Iskraše, 
je zagotovilo, da bomo skupaj pre
brodili težave in preizkušnje, ki nas 
na poti prenove čakajo.

S temi mislimi velja pospremiti 
tudi prvega v nizu dokumentov, ki 
bodo Iskro popeljali po poti so
dobne korporacije z jasnimi priori
tetami razvoja, v kateri bo postop
no prišla do popolne uveljavitve 
ustvarjalna sposobnost sleherne
ga posameznika. Lastninsko so. 
(upravljanje) in strateško krmilje
nje poslovnega sistema Iskra, se
lektiven programski pristop in op
timalno razporejanje zmožnosti na 
najbolj obetavne in perspektivne 
dejavnosti bodo med drugim tisti 
temelji notranje organizacijske kul
ture Iskre, ki bodo sleherni članici 
Poslovnega sistema, slehernemu 
Iskrašu omogočiti lažje'uresniče
vanje svojih ciljev. Prednosti, smo- 
tri in poslovni učinki takšnebodoče 
skupne Iskre nekajkrat odtehtajo 
Poizkuse v to tekmo vstopitiosam- 
!ien, sam. In v tem je kanček zane
sljivejše prihodnosti, ki jo lahko 
Ponudimo generaciji, ki prihaja, 
generaciji, ki tekmuje ne le z zna
njem, ampak tudi s smem. Takšni 
tekmeci pa ne smejo in ne morejo 
Izgubiti! F. Šifkovič
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Rešitev strategija razvoja
Ali smo pripravljeni na tako veliko preobrazbo družbenopolitičnega in 

ekonomskega sistema na kapitalni osnovi, ko se bomo med drugim, kar 
naenkrat znašli tudi v velikih socialnih napetostih, ki bodo nosile pečat 
prehodnega obdobja? Res je, da je še veliko nejasnosti, nedorečenosti, 
morda tudi premajhne obveščenosti ljudi in nenazadnje velika časovna 
stiska, toda ob prvenstvenem zagotavljanju ekonomskega statusa, bo 
glavno težo nosila strategija razvoja, ki posledično pomeni tudi slocialno 
varnost delavcev.

To je le nekaj ugotovitev 
z osme seje Predsedstva 
SAK Zveze komunistov Is
krine sestavljene organiza
cije, kjer so njeni člani naj
več pozornosti namenili da
našnji oziroma jutrišnji pre
novi Iskre. O poteku same 
reorganizacije je informa
tivno spregovoril član Is
krinega Poslovodnega od
bora Jože Godec, ki je 
poudaril bistveno novost 
Iskre, kot korporacije, ki bo 
kapitalno povezana. Smo 
pred velikimi izzivi tujega in 
domačega tržišča, od nas 
pa je odvisno ali se bomo

na njih znali postaviti kot 
uspešna konkurenčna kor
poracija, ali pa se bomo iz
gubili v množici malih in 
razdrobljenih podjetij. Pred
log prenove Iskre je objav
ljen tudi v današnji številki 
našega glasila.

V razpravi so člani pred
sedstva odpirali različna 
vprašanja, ki so se nanaša
la na področje upravljanja 
delniške družbe, lastninskih 
razmerij, predvsem pa na 
reševanje problematike 
prezaposlenosti v Iskri. Ob 
tem so prisotni ponovno

poudarjali velik pomen Is
krinih strateških usmeritev 
in da moramo vtem obdob
ju veliko več narediti na 
področju strategije, saj je le 
ta tesno povezana z reše
vanjem ekonomskih in teh
noloških presežkov delav
cev. Slednje zahteva tudi 
drugačno vlogo sindikata v 
podjetjih, ki se bo moral na 
podlagi samostojnosti, part
nerstva in profesionalizaci
je vključevati v razreševa
nje te problematike.

V nadaljevanju so člani 
predsedstva govorili o pri
pravah na kongres sloven

ske Zveze komunistov in 
ob tem na kratko obravna
vali dokumente, ki se na
našajo na delo ZKS med 
obema kongresoma, na 
spremembe statuta ZKS in 
o sami prenovi Zveze ko
munistov. Tudi tu je še veli
ko vprašanj odprtih in ne
dorečenih pa naj gre za 
metode dela, programske 
opredelitve, načela organi
ziranja pa oblike združe
vanja, volitve itd., pred
vsem pa za vprašanja na
daljnje strategije Zveze 
komunistov. Ob koncu so 
se na seji dogovorili, da naj 
dokumente obravnavajo v 
posameznih Iskrinih osnov
nih organizacijah, člani os
novnih organizacij pa naj 
izpolnijo vprašalnik o sme
reh sprememb statuta ZKS, 
ki je bil objavljen v glasilu 
Komunist.

VŽ

SKLEPI
6. seje delavskega sveta SOZD Iskra

55. sklep: DS ugotavlja, da pogojna sklepa 4. seje DS SOZD št. 
33/tč. 10 in 11 in št. 34/tč. 1 in 2 nista ne sprejeta, ne zavrnjena. Zato 
DS zadolžuje PO SOZD Iskra, da do naslednje seje delavskega 
sveta zadevo razreši.

56. sklep: DS poziva vse DO, ki tega še niso storile, da do roka, t. 
j. do konca septembra 1989, imenujejo svojega delegata v odbor za 
samoupravno usklajevanje Letnega programa SOZD Iskra za leto 
1990.

57. sklep: DS sprejme Poročilo o ppslovanju SOZD Iskra v ob
dobju 1.6.1989, vključno s predlaganimi ukrepi v zaključkih in fi
nanciranjem dejavnosti skupnega pomena s tem, da se v besedilu 
poročila na 12. strani, zadnji stavek 3. odstavka glasi:
»Nedvomno bo potrebno v bodoče obseg Delte spraviti v realne 

okvire razpoložljivega kapitala in jo podpreti predvsem na računal
niškem programu.«

Od DO Avtomatika naj se v 15-dnevnem usklajevalnem postop
ku pridobi pozitivno soglasje h gornjemu sklepu.

58. sklep: DS sprejme poročilo o poslovanju Iskrine INO mreže v 
I. polletju 1989.

59. sklep: DS soglaša s povečanjem kapitala v firmi IE Stuttgart 
od sedanjih 1,550.000,— DEM na 2,400.000.-DEM in v firmi IE Mi
lano od sedanjih 20 mio UL na 500 mio UL

60. sklep: DS sprejme Poročilo o raziskovalno-razvojni dejav
nosti v SOZD Iskra za leto 1988 ter naroča organom upravljanja 
DO, da sprejmejo konkretne sklepe, ki izhajajo iz vsebine in ugoto
vitev poročila, tako za tekoče delo, kot za planiranje akcij v naprej. 
Ne glede na predvidene organizacijske spremembe je potrebno 
krepiti razvojno podlago vseh DO in pospešiti izvajanje razvojnih 
nalog. Usmeritev v »nov izdelek« je potrebno spremljati in izvajati 
ne le v RR področju, ampak tudi v ostalih področjih DO in DSSS 
SOZD Iskra, kajti le skupno inovativno poslovanje lahko pripomore 
k novi kvaliteti in uspehom.

61. sklep: DS razpisuje volitve arbitrov notranje arbitraže SOZD 
Iskra. Arbitre izvolijo na predlog sindikata delavski sveti naslednjih 
subjektov:
— delovne organizacije 3 arbitre
— enovite delovne organizacije 1 arbitra
— delovna skupnost SOZD in Iskra banka 1 arbitra

Rok za izvedbo volitev je 15.11.1989. Sklepe o izvolitvi zbira taj
ništvo samoupravnih organov SOZD Iskra.

Delavski svet bo na podlagi poročil delavskih svetov, ki volijo ar
bitre, razglasil listo arbitrov notranje arbitraže in jo objavil v glasilu 
lskra- Predsednica DS SOZD Iskra

Lea Kolar

/HI /MERINKtd f V SMET
O tem se prepričajte na Sodobni elektroniki v hali H2 Gospodarskega razstavišča v Ljubljani.

I Iskra



Sodobna elektronika 89
Na 36. sejmu Sodobna elektronika v Ljubljani je razstavljajo 

skupno 591 razsiitavljalcev, od tega 194 domačih in 397 tujih. Že 
po tradiciji je bili Iskrin nastop v dvorani B Gospodarskega raz
stavišča tudi tolkrat med najbolj opaznimi. Letošnje Iskrino spo
ročilo obiskoval! cem je bilo »Mi merimo v svet«. Med sejmom je 
bilo v Ljubljani tiudi več simpozijev in seminarjev — XXIII. jugos
lovanski simpo ;zij o telekomunikacijah YUTEL 89, XI. jugoslo
vanski simpozij o elektroniki v prometu EP 89, XV. mednarodni 
seminar Inteligentni merilni sistemi in aparati ISEMEC 89, VI. ju
goslovanski simipozij Vodenje in avtomatizacija elektroenerget
skih sistemov VAES 89 in študijski dan Kakovost sestavnih de
lov in materialciv za elektroniko. Peta jugoslovanska razstava 
robotizacije JUfROB 89 bo novembra meseca na GR v Ljubljani.

»Ko odpiramo vnata tradicionalne
mu prvovrstnemu jugoslovanskemu 
in priznanemu mednarodnemu po
slovnemu in tehno loškemu srečanju 
Sodobna elektron i ka v Ljubljani, nas 
navdaja tako kot volja za vsa usodna 
prelomna obdobje, značilen nemir. 
Priče smo vrenju, iiskanju in organizi
ranju novih potencialov, napredka in 
razvoja, v pričakovanju precejšnjih 
sprememb. Celo ;l:a tako sodobno in 
dinamično panog p, kot je elektroni
ka, je to neobičajjino. Prisostvujemo 
snovanju velepro joktov, kot je Eure
ka, združevanju in reorganizaciji ce
lih narodov, kot je Evropa 92,« je v 
slavnostnem govoru ob odprtju So
dobne elektronike 89 med drugim 
dejal zvezni miniister za promet in 
zveze Jože Slokar. Otvoritve so se 
med drugimi udeležili tudi Dušan Ši

nigoj, Jože Smole in Marko Bulc.
Šestintrideseta ponovitev Sodob

ne elektronike v Ljubljani je pokaza
la, da je tej specializirani razstavi 
ostala zvesta večina tako domačih 
kot tujih stalnih razstavljalcev, prišlo 
pa je tudi nekaj novih firm. Skupno se 
je na Elektroniki predstavilo 591 raz
stavljalcev, kar je za skoraj desetino 
več kot lani: domačih je bilo 194, tujih 
pa skoraj 400, točneje 397. Med raz- 
stavjalci so bili najštevilnejši Jugos
lovani, sledijo pa nam Zahodni Ne
mci s 131 razstavljalci, Avstrijci (48), 
Američani (47), Švicarji (41), itd

Tudi letos je število razstavljalcev 
po panogah dejavnosti ponovno po
trdilo željeni profesionalni značaj 
razstave, saj je predstavljalo profe
sionalne elektronske naprave 61% 
udeležencev Elektronike, sestavnih

delov, enot in materialov zanje 28% 
in opreme za proizvodnjo 8%.

Sodobna elektronika je znanatudi 
po številnih spremljevalnih seminar
jih in simpozijih — od najbolj znane
ga in uveljavljenega YUTEL-a, to je 
simpozija o telekomunikacijah, pa 
preko ISEMEC-a, VAES-a in EP-eja 
do študijskega dne, namenjenega 
kakovosti sestavnih delov. Zaradi 
pomanjkanja razstavnega prostora 
in dogovora z organizatorji posveto
vanja JU ROB bo letošnja peta jugos
lovanska komercialna razstava ro
botizacije in fleksibilne avtomatiza
cije JUROB 89 v dneh od 6. do 8. 
novembra.

Iskraši smo se že po tradiciji pred
stavili v dvorani B Gospodarskega 
razstavišča. Kot rečeno, je bil slogan 
naše predstavitve »Mi merimo v 
svet«, sama razstava pa je bila raz
deljena na nekako dva dela — pro
gramskega in komercialnega. V pr
vem, torej osrednjem smo predstav
ljali merilno-regulacijsko tehniko s 
posebnim poudarkom na ekologiji.

Daljši zapis, lahko bi rekli kar pre
cej obširno prilogo o Sodobni elek
troniki 89, bomo objavili v prihodnji 
številki našega tednika, seveda pa 
bomo največ pozornosti namenili Is
krini razstavi in prispevkom Iskrašev 
na omenjenih strokovnih manifesta
cijah. Lado Drobež



Iskra Avtomatika

Celje in Zagreb - priložnost, za prestavitev jugoslovanskemu trgu
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Izredno veliko število obisko
valcev, ki si je v mesecu septem
bru ogledalo Celjski sejem obrt
nega gospodarstva in Zagrebški 
mednarodni velesejem, kakor tu
di polnoštevilčna udeležba raz- 
stavljalcev, dovolj zgovorno na
kazujejo, da postaja trg vedno bolj 
realen termometer uspešnosti, 
tovrstne prireditve pa prostor, kjer 
lahko pokažeš, kaj znaš in kaj 
lahko ponudiš. Poleg segmenta iz 
programa varjenja in predstavitve 
izdelkov iz t. im. temeljnih organi
zacij —- elementašic, ki so razstav
ljene na skupnem Iskrinem pavi
ljonu, je bila delovna organizacija 
Avtomatika v Zagrebu — v hali 40 
zastopana še z enim programom 
— peskanje in antikorozijska za
ščita.

Na čeprav majhnem razstav
nem prostoru, so si obiskovalci 
lahko ogledali vse od standard
nega programa peskalnih naprav, 
dopolnilnega programa, novosti 
pa do video posnetkov antikoro-

zijske tehnologije linij in vlažnega predstavnika edini ega našega pro
peskanja v aplikaciji za marine. 
Zanimanje za razstavljene ek
sponate je bilo kljub krizi v našem 
gospodarstvu, kar precejšnje. Pri 
tem ne gre zanemariti tudi obiska

izvajalca podobn e tehnologije iz 
Gostola, oz. njihove ponudbe, da 
skupaj proučijo možnosti za so
delovanje v proizvodnji, iskanju 
novih rešitev pri postavitvi so

dobnih tehnologij in nastopu na 
trgu. In kaj so si obiskovalci lahko 
ogledali:

— zaprt sistem peskanja ZP 
25 EV, ki je nareje n predvsem za 
odstranjevanje korozije, čiščenje 
pred nanosom anti korozijskih pre
mazov, matiranje! kovinskih in 
drugih površin teitr za vrsto re
stavratorskih del na izdelkih iz 
kamna, lesa, stekla in kovine

— tlačne naprave za peskanje 
TZP 1008(30, 60, 100 in 150), ki 
se odlikujejo pred vsem z veliko 
hitrostjo odstranjevanja korozije, 
slabih ali dotrajanih antikorozij- 
skih premazov, ipd.. Uporabljamo 
jih za čiščenje veli kih površin ali 
konstrukcijskih del ov (ladjedelni
ce, pri čiščenju stavb in mostov 
ter drugih jeklenih konstrukcij)

— peskalne kabine IPK, ki se 
uporabljajo za odstranjevanje ko
rozije in omogočcijo uporabo v 
vseh vrstah metalme nemetalne

industrije. Prav iz programa pes
kalnih kabin je bila predstavljena 
tudi novost — tehnologija peska
nja s steklenimi perlami — krogli
cami, ki je v svetu že poznana, pri 
nas pa je vzbudila precejšnje za
nimanje uporabnikov

— iz dopolnilnega programa 
pa čelade in skafandre za peska
nje, pištole, hladilne sisteme in 
elektromagnetne ventile. Prav ti 
so nosili oznako novost, saj so bili 
prvič predstavljeni na jugoslo
vanskem trgu. Omenjene elek
tromagnetne ventile Iskra namreč 
trži in marketinško obdeluje v ko
operaciji s proizvajalcem Jakšo. 
Večina izdelkov je namenjena za 
izvoz. Verjetno pa bo njihova upo
rabnost; za zapiranje in odpiranje 
vode, pare (nizkotlačni in visokot
lačni), komprimiranega zraka, in
ternih plinov, mineralnih olj in ne
agresivnih medijev, zanimiva tudi 
za domačega uporabnika. Ome
njeni program elektromagnetnih

ventilov bo predstavljen tudi na 
sejmu Elektronike v Ljubljani.

Na sejmu v Celju je bil omenje
ni program predstavljen v manj
šem obsegu.

Š. D.
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Iskra Avtomatika

Skupina znanstvenikov in strokovnjakov 
iz sovjetskega Državnega komiteja 
za znanost in tehniko obiskala iskro

S posebnim statusom, kot država — gost, 
je na letošnjem 80., jubilejnem mednarod
nem zagrebškem velesejmu, ki je potekal od 
18. do 24. septembra, svoje dosežke s pod
ročja razvoja, proizvodnje, kulture idr., širše 
predstavila tudi Sovjetska zveza.

Na omenjeno prireditev Doronin — namestnik na
je pripotovala tudi skupina čelnika Oddelka za eko- 
znanstvenikov in strokov- nomiko resursov v Držav- 
njakov iz Državnega komi- nem komiteju ZSSR za 
teja za znanost in tehniko, preskrbo in Feliks Kogan 
ki je bivanje v Jugoslaviji — namestnik glavnega in- 
izkoristila za delovne obi- ženirja podjetja SOJUZ- 
ske v nekaj večjih gospo- TEHENERGO, so nato obi- 
darskih organizacijah. skali še delovno organiza

cijo Iskro Avtomatiko, kjer 
jih je sprejel Jože Pukl — 
direktor za programsko- 
tehnično dejavnost s sode
lavci. Po ogledu dela pro
izvodnje TOZD Naprave 
za energetiko in Laboratori
ja za energetiko v TOZD 
Razvojni inštitut, so gostje 
strnili vtise v zaključke, iz 
katerih je razbrati možnost 
in željo za konkretnejše 
sodelovanje na segmentu 
energetske branže indus
trije. V tej smeri je bila dana 
tudi pobuda za srečanje- 
sestanek s strokovnjaki iz

Avtomatike, ki naj bi ga 
predvidoma pripravili v Sov
jetski zvezi že v letošnjem 
letu. Ob tej priložnosti naj bi 
tudi konkretizirali možne 
načine, oblike in obseg so
delovanja, tako na skup
nem razvoju, proizvodnji, 
oz. iskanju novih, za tretji 
trg zanimivih tehničnih reši
tev na konkretnih projektih 
kompleksnih energetskih 
sistemov, s področja pre
nosa podatkov po daljno
vodih idr.

Š. D.

Med drugim je v ponede
ljek, 25. septembra obiska
la tudi Iskro. V Poslovnem 
centru na Trgu revolucije 
jih je najprej v imenu vod
stva SOZD Iskra sprejel dr. 
Bruno Štiglic s sodelavci. V 
krajšem razgovoru jim je 
predstavil Iskro, njene raz- 
vojno-raziskovalne strate
gije in obseg ter vsebino 
sodelovanja s Sovjetsko 
zvezo. Gostje: Jurij Folin, 
namestnik načelnika oddel
ka za znanstvenotehnični 
napredek v energetskih 
branžah industrije, Valerij
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PREDLOG 
za preoblikovanje 
poslovnega sistema

Iskra

1.
V minulih petnajstih letih so se v svetu zgodile zelo velike spremembe 

v tehnološkem in ekonomskem smislu. V svetovnem gospodarstvu po
teka vseobsežna globalizacija poslovanja. Trgi posameznih držav po
stajajo premajhni, da bi bila upravičena vlaganja v izdelke visoke tehno
logije, posamezna podjetja pa prešibka, da bi sama zmogla visoka 
vlaganja. Konkurenčnost je tudi pri izdelkih nižje tehnologije dosegljiva 
le z upoštevanjem načela ekonomije obsega — prag rentabilnosti na
mreč pomika obseg proizvodnje in velikost tega čedalje višje. Zato smo 
priča globalizaciji tržišč, istočasno pa poteka vseobsežna globalna kon
centracija resursov, zaradi rastočih kritičnih mas. V svetu ne obstaja pri 
nas umetno ustvarjena dilema veliko podjetje ali malo podjetje. Tržne 
strategije narekujejo harmoničnost obeh tipov (stroge ločnice dejansko 
ni!). Vendar v svetu vse bolj narašča delež gigantskih družb. Podjetja se 
čedalje bolj povezujejo med seboj ne le poslovno, temveč predvsem z 
integracijami. V letošnjem letu je, ocenjujejo, bilo 1400 integracij oziroma

prevzemov podjetij med korporacijami. Tudi v Evropi je že prisotna v sve
tu prevladujoča strategija »prevzemne rasti«. Integracijsko mrzlico zlasti 
spodbuja enotni trg 1992. Celo iz ZRN »trdnjave konservatizma«, poroča
jo o 1159 združitvah med manjšimi in srednje velikimi družbami v pre
jšnjem letu. Značilno je, da integracije potekajo predvsem na kapitalski 
način. Pravna povezanost ne sledi ekonomski. Z drugimi besedami, 
gospodarsko (in lastninsko) povezana podjetja ostajajo navzven samo
stojna, samostojne pravne osebe. Nasprotna tej silni koncentraciji resur
sov, je zelo jasna tendenca v decentralizaciji vodenja in izvajanja. Nače
la ploske organizacijske strukture so pripomogla k renesansi korporacij, 
ki so postale prilagodljivejše spremembam na trgu. Posamezni deli so 
neposredno izpostavljeni vplivom trga, s tem pa so komunikacijske poti 
in odzivni časi krajši. Na trgu kot konkurent ne nastopa korporacija, tem
več le podjetja, ki jo tvorijo. Sinergični učinki nastajajo zaradi skupnega 
strateškega upravljanja, skupnih odjemalcev, skupne prodaje, itd.
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Gospodarska situacija v Jugoslaviji je narekovala velike spremembe 
v zakonodaji, ki skušajo slediti sodobnim trendom v svetu. Živo delo, s 
tem pa organizacijske zloženke, niso več primerna osnova v oblikovanju 
poslovnih sistemov. V vse večji meri prihaja do izraza kapital in kapital
ske povezave. Pravni subjekti niso več opredeljeni po organizacijskih 
principih (TOZD, DO, SOZD), temveč po vrsti lastnine (družbena, meša
na in privatna podjetja) in po načinu kapitalske ureditve (družba z omeje
no odgovornostjo, delniška družba, itd.). Tako tudi nadaljnje povezova
nje podjetij ni možno brez kapitalskih povezav. Podobno kot v nemškem 
pravu »povezana podjetja« predvideva Zakon o podjetjih kakovostno 
novo povezovanje podjetij v sestavljene oblike. Vzpodbuja se tudi hol- 
dinški (lastninski) princip povezovanja podjetij. Organiziranost ni več 
predmet sporazumevanja ob ustanavljanju sestavljene oblike, kar ne 
pomeni, da je obrobna. Dobiva le vlogo kot ji gre, kot orodje strategije, 
zato se odločanje prenaša na upravljalske strukture. S pogodbo oziroma 
samoupravnim sporazumom o združitvi pa je potrebno doreči vrsto dru
gih zadev, ki so pomembne za delovanje same sestavljene oblike in na
vzven. Podjetja, združena v sestavljeno obliko, lahko obdržijo lastnost 
pravne osebe. Samo v sestavljenih oblikah se lahko organizira opravlja
nje bančnih in podobnih poslov (torej posli interne banke) ali pa se lahko 
ustanovi skupna finančna organizacija, ki ima lastnosti pravne osebe. Po 
teh zakonskih spremembah se bodo ohranili le tisti sestavljeni sistemi, ki 
imajo ali bodo spoznali skupni dolgoročni interes. Postali bodo lahko 
korporacija v vsebinskem pomenu te besede, ne le združenje na papirju.

3.
Obstoječa organiziranost Iskre je v bistvu še vedno zasnovana na re

šitvah iz leta 1974 v skladu z ZZD. Čeprav je bil sam organizacijski vidik 
najpomembnejši pri povezovanju TOZD in DO, pa je kljub temu doseže
na visoka stopnja poslovne povezanosti. Ta medsebojna prepletenost 
se kaže zlasti v naslednjem:
— regionalna predstavniška mreža doma in v tujini
— lastna podjetja v tujini
— regionalna servisna mreža v Jugoslaviji
— uveljavljena blagovna znamka in lažji dostop do številnih inštitucij
— skupno finančno poslovanje, medsebojne in zunanje materialne 

obveznosti.
Predčasna saldacija — zlasti finančnih in zunanjih materialnih obvez

nosti (garancije) bi utegnila pomeniti preveliko breme za uspešno poslo
vanje posameznega podjetja.

Poleg tega je prisotno tudi neposredno kreditiranje med DO in številne 
povezave, ki temeljijo na samoupravnih sporazumih za skupno financi
ranje strateških projektov. Poleg tega je cela vrsta programov ali izdelč- 
nih skupin iz razvojnega, tehnološkega in tržnega vidika povezanih. Pro
ces prilagajanja Zakonu o podjetjih bo povzročil bistveno večje število 
samostojnih pravnih subjektov — podjetij. To bo prineslo celo vrsto pozi
tivnih posledic, zlasti večjo tržno naravnanost posameznih delov Iskre in 
bolj čisto ekonomsko računico.

Seveda moramo hkrati ugotoviti, da večina podjetij z vidika omenjenih 
trendov v svetu ne dosega ustrezne ekonomije obsega in ustrezne kon
centracije resursov za potrebno konkurenčnost. Zato lahko združevanje 
lastnine resursov in koncentracija upravljanja celotnega poslovnega si
stema Iskra omogočita selektiven programski pristop in optimalno raz
porejanje resursov na najbolj obetavne dejavnosti v Iskri. S tem bi po- 
membno prispevali k odpravi očitnega razvojnega in konkurenčnega 
zaostajanja programov Iskre za razvojem v svetu v zadnjem desetletju.

Iskrina poslovna uspešnost se zmanjšuje z rastjo realne cene kapita
la. Poslovni rezultati kažejo, da je večina DO preobremenjena s stroški 
kapitala. Zato bi bilo potrebno Iskro kapitalizirati in jo usposobiti za delo
vanje v novih tržnih razmerah. Poleg eventuelne družbene akcije kapita
lizacije bi bilo to možno doseči z zbiranjem kapitala preko različnih zvrsti 
vrednostnih papirjev.

2.

4.
Poslovni sistem Iskra sestavljajo družbena podjetja, ki so se oblikova

la iz TOZD in DO v sestavi SOZD Iskra. Za učinkovito doseganje ciljev 
poslovnega sistema Iskra ta skupaj organizirajo v skladu z določili Zako
na o podjetjih tudi sestavljeno obliko Iskra na podlagi pogodbe, ki jo spre
jemajo delavski sveti posameznih podjetij. Sestavljena oblika se organi
zira preko kapitalne povezave kot delniška družba (d. d.) —• vlagatelji po
stanejo delničarji, si pridobijo upravljalske pravice in se preoblikujejo v 
skladu z Zakonom o podjetjih v družbe z omejeno odgovornostjo.

Začetni kapital Iskra, d. d. se oblikuje na osnovi neto vrednosti premo
ženja posameznega podjetja na naslednji način:
a) s sredstvi skupnih dejavnosti SOZD Iskra
b) z najmanj 51 % neto premoženja posameznega podjetja 

nadaljnje povečevanje kapitala pa bo izvedljivo:
c) z izdajanjem vrednostnih papirjev zaposlenim
d) z izdajanjem vrednostnih papirjev občanom, domačim in tujim po

djetjem izven poslovnega sistema Iskra

e) z vključevanjem novih podjetij v poslovni sistem
f) iz rezultatov poslovanja delniške družbe

g) iz drugih virov v skladu z zakonom.
Vrednostni papirji bodo pomemben vir financiranja poslovnega siste

ma. Izdajali bi obe osnovni vrsti vrednostnih papirjev, to je: 
dolžniške vrednostne papirje (debt securities —obveznice) 
kapitalske vrednostne papirje (equity securities —delnice).

Pri vlaganju denarja prebivalstva v vrednostne papirje sta pomembna 
zlasti:
— dolgoročno ustrezna stopnja dobička
— varnost naložbe

Zato bi v Iskri izdajali enotne vrednostne papirje (Iskra delnica, oz. Is
kra obveznica) z enega mesta, to pa je tudi eden izmed razlogov za kapi
talsko povezovanje v višini 51 % neto premoženja podjetja.

Delniška družba je torej predlagana kot oblika kapitalske povezave 
zaradi naslednjih razlogov:

— preračunana je na združevanje velikih kapitalov
— število vlagateljev je večje
— delnice in obveznice se lahko izdajajo na prenosnika
— lahko zbira kapital s pozivom na javnost.

5.
V začetni fazi kapitalskega povezovanja predvidevamo le kapitalna 

vlaganja, opisana v točki 4a in 4b, ki vzpostavljata predvsem formalni 
pogoj, da delniška družba sploh začne delovati.

S sredstvi skupnih dejavriosti se ustanovi in zagotovi delovanje Iskra, 
d. d. — sredstev DSSS, združenih in plasiranih sredstev SOZD (RR, re
zerve, investicije), Indok, Standardizacija in skladov Iskra Banke.

Z 51 % neto premoženja družbenih podjetij se oblikuje Iskra, d. d. kot 
holding. Hkrati Iskra, d. d. izda ustrezno število internih delnic (z upošte
vanjem vlaganj 4a) in sredstva v enaki višini vrne podjetju. S tem je 
vzpostavljen medsebojni kapitalski odnos, ki zagotavlja udeležbo podjetja 
pri upravljanju Iskre, d. d.. S tem se finančni položaj podjetij v ničemer ne 
menja glede na sedanje stanje, dobijo pa pravico upravljanja Iskre, d. d. 
na osnovi vloženega kapitala (ne števila delavcev) in dodatnega plasma
ja sredstev v okviru le-te.

Kapital Iskra, d. d. je torej sestavljen iz deležev, ki jih označimo z A, B, C, 
D in sicer:

A — Sredstva za delovanje sistema
V ta sredstva je zajeto vse premoženje, s katerim razpolagajo organi

zacije skupnega pomena: DSSS, Indok in Standardizacija. Podjetja jim

POSLOVNI SISTEM Iskra
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prenesejo v trajno last tudi osnovna sredstva, ki jih sedaj uporabljajo. 
Združena sredstva RR, rezerv in investicij se prav tako vključijo v Iskro, d. 
d.. Delež posameznega podjetja se združi z deležem v sredstvih (C) in 
ustrezno poveča upravljalska pravica.

B — Sredstva, združena v Iskra Banki
Sredstva skladov IB se prenesejo na Iskro, d. d.. Delež posameznega 

podjetja se združi z deležem v sredstvih (C) in ustrezno poveča uprav
ljalska pravica. Iskra, d. d. ta sredstva uporabi za ustanovitev skupne fi
nančne organizacije —Iskra Banka, d. o. o. (družbe z omejeno odgovor
nostjo), ki ima lastnost pravne osebe. Upravljanje Iskra Banke je 
vključeno v .sistem upravljanja Iskra, d. d.

C — Neto premoženje podjetij
Sredstva tvori najmanj 51 % neto premoženja podjetij po stanju 31.12. 

1989. Ta sr edstva so plasirana v celoti nazaj v podjetja in so namenjena 
za formiranje interne delnice. Podjetja postanejo delničarji Iskra, d. d. z 
ustrezno proporcionalno upravljalsko pravico. Interna Iskrina delnica bi 
znašala odi 10.000 — 50.000 US $.

Podjetja,, ki so že združena v sestavljeno obliko, se v ustreznem dele
žu prostih lastnih sredstev povezujejo neposredno v Iskra, d. d., sicer pa 
le prek vmesne sestavljene oblike.

Za zagotavljanje večjega vpliva na upravljanje, uspešnim podjetjem 
predlagamo, da se delnice ponderirajo z neto akumulacijo v PS in s tem 
delno omeji upravljalska pravica podjetij z izgubo.

D — Nadaljnja kapitalizacija
Sredstva se oblikujejo v okviru Iskra, d. d., ko prične s svojo podjetniš

ko aktivnostjo in to iz akumulacije Iskre, z izdajanjem vrednostnih papir
jev in št) drugih virov. Ta sredstva se v skladu s sklepi organov upravlja
nja, d. d. (delničarjev) plasirajo po podjetniškem principu v posamezna 
podjetja v poslovnem sistemu Iskra.

6.
S tsiko izvedenimi kapitalskimi povezavami pridobi Iskra kot poslovni 

sistem možnosti, da se približa, oz. postane korporacija v pravem pome
nu te besede.

Združevanje podjetij v poslovni sistema Iskra zasleduje naslednje 
cilje:

TRANSFORMACIJA SOZD Iskra 
V POSLOVNI SISTEM Iskra d.d.

e.,..1.... k DRUŽBENO 
DO/TOZD PODJETJE <1)
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4>> DRUŽB# Z OMEJENO 
ODGOVORNOSTJO <1)

. .. vCOMOIHtt
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'..r •kk>Ahx*:ryt •.tfSMrAMS
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Iskra d.d. El

"Zlili
1 kapitalizacija i

FAZA 1 - PDcoblikovAnje T0ZD/D0 v družbena podjetja
FAZA 2a - Prenos tdruženih sredstev ih skladov Interne banke 

na Iskra d.d,
FAZA Zb - Prenos SV/ neto premoženja družbenih podjetij 

na Iskra d.d.
FAZA 3 - Formiranje Iskra d.d, (DELNIŠKA DRUŽBA Iskra)
FAZA 4a - Retransfer 180/ vložka Interne banke na Iskra banko, 

družbo ž omejeno odgovornostjo 
FAZA 4b - Retransfer 51ž vložka družbenih podjetij na novo 

ustanovljene družbe ž Omejeno odgovornostjo
FAZA 5 - Kapitalizacija (vrednostni papirji - delnice,

obveznice, Vključevanje novih podjetij, itd.

— skupna, skladna strategija razvoja
— dolgoročna rentabilnost
— večja konkurenčnost in povečanje tržnih deležev
— optimalna razporeditev resursov v sistemu — kapitala, kadrov, 

opreme, itd.
— doseganje večje racionalnosti opravljanja nekaterih dejavnosti
— doseganje ekonomije obsega
— ustrezna kakovost življenja vseh, ki delajo v Iskri ali so z njo po

membno povezani
— zmanjšanje tveganj v poslovanju in zagotavljanje medsebojne soli

darnosti pri občasnih ekonomskih težavah podjetij
— strokovni in osebnostni razvoj zaposlenih
— krepitev socialne varnosti zaposlenih
— učinkovitejši vpliv na okolja.

Dolgoročno morajo posamezna podjetja dosegati boljše rezultate, kot 
če bi poslovala samostojno izven poslovnega sistema. Rezultat poslov
nega sistema je večji kot seštevek rezultatov podjetij. To pomeni dose
ganje sinergičnih učinkov ob upoštevanju naslednjih prednosti, ki jih nu
di poslovni sistem Iskra vanj združenim podjetjem:
— globalno programsko in tržno informiranost
— standardizacija in tipizacija
— blagovna znamka
— skupen ugled firme v okolju
— racionalizacija poslovanja
— koncentracija resursov
— privlačnost za zunanje vlagatelje in večja možnost kapitalske 

krepitve
— boljša pogajalska pozicija
— večja poslovno-finančna jamstva (mednarodni krediti, bonitete, itd.)
— lažji in cenejši dostop do tržišč (domača in zunanjetrgovinska mreža)
— možnost realizacije zahtevnejših in kompleksnejših projektov
— manjše prekrivanje programov in racionalno trošenje resursov
— možnost oblikovanja rizičnega kapitala za razvoj notranjega 

podjetništva
— možnost neposrednega kapitalskega povezovanja podjetij
— itd.

Poslovni sistem Iskra uresničuje svoje cilje s spodbujanjem povezo
vanja posameznih delov (za doseganje ekonomije obsega in kritičnih 
mas), selekcijo in nadomeščanjem programov in trgov, spodbujanjem 
skupnih in komplementarnih razvojnih projektov, utiranjem poti v stra
teške povezave itd. To zahteva:
— večjo mobilnost kapitala
— večjo mobilnost kadrov
— drugačne načine vodenja.

Glede na precejšnjo razvejanost programov je v vodenju neizogibna 
decentralizacija. Zato bo slog vodenja usmerjen k vzpodbujanju podjet
niške iniciative, odgovornosti in tržne naravnanosti. Proces odločanja 
mora temeljiti bolj na dejstvih kot na mnenjih — podprt z analizami.

7.
Podjetja, združena v poslovni sistem Iskra, bodo na osnovi lastniških 

deležev v Iskra, d. d. solastniki in s tem pridobijo tudi pravico (so)uprav- 
Ijanja. Razvidna bo razmejenost med upravljanjem in poslovodenjem. 
Dane so možnosti za uveljavitev svetovnega trenda centralizacije uprav
ljanja in decentralizacije poslovodenja in izvajanja. Podjetja bodo ures
ničevala pravico upravljanja prek naslednjih organov upravljanja:
— skupščine delničarjev (vlagateljev)
— upravnega odbora
— nadzornega odbora.

V okviru Iskra, d. d. pa se izvoli delavski svet, kot organ tam zaposlenih 
delavcev.

Skupščino vlagateljev sestavljajo delegati vseh podjetij. Število glasov 
posameznega delegata je odvisno od števila delnic in uspešnosti poslo
vanja. Član Skupščine je tudi delegat Iskra, d. d., katerega število glasov 
je odvisno od vrednosti živega dela (sredstva BOD).

Skupščina odloča z večino glasov. Skupščino vodi predsednik, Ima pa 
naslednje pristojnosti:
— določa temelje poslovne politike Iskra, d. d.
— odloča o delitvi dobička Iskra, d, d.
— voli in razrešuje člane upravnega in nadzornega odbora
— odloča o vključevanju Iskra, d. d. v sestavljene oblike
— odloča o povečanju ali zmanjšanju osnovnega kapitala Iskra, d. d.
— sprejema plane Iskra, d. d.
— sprejema periodične In zaključni račun Iskra, d. d.
— itd.

Upravni odbor šteje 11 članov vključno s predsednikom, ki ga imenuje 
skupščina. Sedem članov voli Skupščina, tako da so zastopani vsi so
rodni programi, tri člane voli Skupščina Izmed zunanjih strokovnjakov, 
enega člana pa voli Delavski svet Iskra, d. d,. Upravni odbor odloča 2 
večino glasov In Ima naslednje pristojnosti: n>
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— sprejema splošne akte poslovnega sistema Iskra
— sklepa o spremembi dejavnosti firme in sedeža Iskra, d. d.
— imenuje in razrešuje člane PO Iskra, d. d.
— daje soglasje k imenovanju direktorjev podjetij —vlagateljev
— imenuje člane organov upravljanja v podjetjih vlagateljih
— obravnava delovne načrte in programe ter sprejema sklepe, ki se 

nanašajo na izvajanje planov in politike Iskra, d. d.
— spremlja uspešnost poslovanja podjetij — vlagateljev in daje predlo

ge za izboljšanje
— izreka ustrezne ukrepe za preprečevanje neuspešnosti podjetja 

—vlagatelja
— sprejema sklepe o koordinaciji proizvodnih programov podjetij 

—vlagateljev
— pripravlja predloge za Skupščino
— daje navodila in smernice za delo PO Iskra, d. d.
— predlaga trimesečna poročila o poslovanju Iskra, d. d. nadzornemu 

odboru.
Nadzorni odbor šteje 7 članov, šest članov voli Skupščina (trije člani 

so izvoljeni med zunanjimi strokovnjaki), enega člana pa DS Iskra, d. d.. 
nadzorni odbor odloča z večino glasov in ima naslednje pristojnosti:
— nadzoruje uporabo materialnih sredstev, pregleda letno poročilo, 

obračun in predlog za delitev dobička
— ugotovi pravilnost vodenja poslovnih knjig v skladu s predpisi
— pismeno seznani z ugotovitvami Upravni odbor in Delavski svet Is

kra, d. d.
— itd.

8.
Iskra, d. d. se registrira prvenstveno za opravljanje funkcij strateškega 

načrtovanja in drugih skupnih funkcij, oz. nalog kot so:
— razvojno-programske zadeve
— trženje
— finance
— kadri in izobraževanje
— ekonomika
— družbeno-pravne zadeve
— organizacija in informacijski sistem
— stiki z javnostjo in institucionalna propaganda 
- splošne zadeve.

2.0SNUTEK

STRATEŠKE USMERITVE ISKRE
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► DRUŽBA Z OMEJENO 
* ODGOVORNOSTJO

►

►

► ITD

Pretežno so to strokovna in administrativna opravila z:a potrebe orga
nov upravljanja in Poslovodnega odbora, v določeni meri piatudi servis
ne dejavnosti, ki se izvajajo za več podjetij in se zato ne ustanovi poseb
no podjetje.

Za to bi Iskra, d. d. morala zagotoviti večji del prihodka na osnovi plana 
in programa storitev, ki jih sprejemajo organi upravljanja. To financiranje 
sistema bi za podjetja predstavljal strošek, ki bi ga moraie vkalkulirati v 
prodajno ceno (kot material, delo, kapital, itd.) storitev in proizvodov, in 
sicer v višini 0,4%. Neposredne storitve bi se fakturirale v skladu z oprav
ljenim delom za posamezno podjetje v okviru poslovnega sistema Iskra.

V nadaljnjem razvoju Iskra, d. d. se bo pojavil tudi dobiček na osnovi 
vlaganja svežega delniškega kapitala. Ta bi se po načelu dobrega gos
podarja reinvestiral, del tega pa bi lahko bil namenjen za financiranje Is
kra, d. d., oz. za razširitev njene dejavnosti.

V pravnem prometu nastopa Iskra, d. d. v svojem imenu in za svoj ra
čun, v svojem imenu in za tuj račun ter v tujem imenu in za Ituj' račun.

Kot je že omenjeno, organizacijski kriteriji niso več temeljneg a pome
na za združevanje podjetij. Zato ni potrebno posebej govoriti o potrebno
sti dvonivojske organiziranosti. Na ta način so omogočeni različni orga
nizacijski pristopi posameznih podjetij glede na značilnosti programa 
poslovanja. Podjetja v poslovnem sistemu Iskra bodo imela vuo samo
stojnost v okviru svojega programa. Povezovanje z drugimi podjetji bo 
ekonomsko in razvojno smotrno v primeru potrebe po razširitvi in zdru
žitvi podjetij, nadomestitvi programa in podobno.

Zaradi velikega števila podjetij je smiselno programsko povezovanje 
prek programskih podpredsednikov PO. Ti bi bili med drugim tudi nosilci 
vrednotenja projektov, s katerimi bi se podjetja pojavljala kot kandidati za 
dodeljevanje skupnih resursov. Glede na potreben obseg poslovanja bi 
morali programske podpredsednike določiti fleksibilno — lahko bi bili 
posamezni direktorji podjetij, oz. sestavljenih oblik s statusom podipred- 
sednika ali pa bi bili člani poslovodnega odbora Iskra, d. d. ipd.

Poslovodni odbor je sestavljen iz Predsednika in podpredsednikov, ki 
so odgovorni za posamezne funkcije, oz. programe v skladu s predlo go m 
mandatarja. Podpredsedniki pokrivajo predvsem naslednja področja in 
so hkrati tudi vodje posameznih funkcij:
— trženje
— programi in razvoj
— finance
— kadri
— namenska proizvodnja.

Število podpredsednikov in delitev dela določa Upravni odbor. S tem 
se upravljanje jasno ločuje od poslovodenja in izvajanja. Tako so daro 
pogoji za oblikovanje fleksibilne organizacijske strukture kot orodja za 
realizacijo poslovnih strategij. Podjetja, ki bodo specializirana za oprav
ljanje posameznih vrst storitev (Iskra Commerce, Iskra Invest, Iskra Ser 
vis), bodo podjetja — vlagatelji uporabljali ob upoštevanju konkurenčnih 
pogojev.

Glede na rahlejše organizacijske povezave bo potrebno na drugi stra
ni povečati druge kohezivne elemente poslovnega sistema — blagovna 
znamka, skupne vrednote in pravila obnašanja, občutek pripadnosti, ipd. 
Direktorji podjetij se bodo morali obnašati kot podjetniki in ne kot vodje 
proizvodnje. Dobiček mora biti primarnega pomena, ker le-ta zagotavlja 
podlago za dolgoročni razvoj. Pri tem bo potrebno razmejiti med podjet
niško (na ravni podjetja) in korporacijsko strategijo (na ravni poslovnega 
sistema Iskra). Piva mora biti usmerjena k oblikovanju konkurenčnih 
strategij na konkretnem trgu in s konkretnimi proizvodi z vsemi elementi, 
ki so nujni za zagotovitev tržnega deleža (kvaliteta, cena, stroški, ipd.). 
Druga mora biti usmerjena na selekcijo programov, finančne naložbe, 
optimizacijo sistema, spodbujanje notranje organizacijske klime, torej na 
strateško krmiljenje poslovnega sistema kot celote.

Podjetja se prostovoljno združijo v poslovni sistem Iskra in organizira
jo Iskra, d. d. za nedoločen čas. Iskra, d. d. nadaljuje z delom kot pravni 
naslednik SOZD Iskra in tistih pravnih subjektov, ki se bodo organizacij
sko vključili v Iskro, d. d. (DSSS, Indok, Standardizacija). Iskra Banka, d. 
o. o. je pravni naslednik Iskra Banke o. sub. o.. Iskra, d. d. se organizira s 
pogodbo. Dosedanje članice SOZD, ki ne bodo sprejele pogodbe osta
nejo do konca leta 1990 še članice brez upravljalskih pravic, z možnostjo 
koriščenja skupnih storitev in obveznostjo plačevanja prispevka kot 
ostale članice.

Vsako podjetje ima pravico izstopiti iz poslovnega sistema z enoletnim 
odpovednim rokom. Izstop se opravi s prodajo delnic, ki jih prvenstveno 
odkupijo po tržni vrednosti ostala podjetja — vlagatelji. Podjetje mora iz
polniti vse obveznosti in povrniti morebitno škodo, povzročeno z 
izstopom.

Iskra, d. d. preneha, ko to sklenejo vsa podjetja —vlagatelji ali ko ta 
podjetja prenehajo poslovati.
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Iskra Elementi
S seje DS DO Elementi

Zavedati se realnosti položaja
Ugotovitev, da je referendum, s katerim so se 

delavci temeljnih organizacij DO Elementi odlo
čali o preoblikovanju v samostojna podjetja, 
uspel, je le delno točna. Nekaj čez 700 zaposle
nih TO HIPOT iz Šentjerneja namreč ni priprav
ljenih na združitev (opredeljeno v predlogu SaS) 
v eno podjetje, skupaj s sosednjim TO Upori in 
TO Industrijska elektronika iz Kostanjevice.

Verjetno pa se večina ni 
zavedala, da taka odločitev 
pomeni nadaljevanje združe
vanja v DO Elementi, kar pa ni 
združljivo z zahtevami nove
ga Zakona o podjetjih. Ob ta
ko predstavljenih dejstvih sta 
se delegatom postavljali naj
manj dve vprašanji — Ali so 
bila v javni razpravi res raz
čiščena vsa sporna vpraša
nja in vsi delavci res pravilno 
obveščeni? In kakšni bodo 
nadaljnji koraki v reorganiza
ciji DO glede na delni ne
uspeh referenduma za spre
jem SaS o spremembah v 
organiziranju DO Iskre Ele
menti in o načinu in pogojih za 
ureditev medsebojnih pravic 
in obveznosti. Rezultati po
sebne analize so po besedah 
poslovodnih delavcev DO in 
strokovnih služb, ki so priprav
ljale ustrezne strokovne pod
lage za odločanje na referen
dumu, pokazali, da bi bilo 
najbolj smotrno organizirati 
skupno podjetje na šentjer- 
nejsko-kostanjeviški lokaciji, 
saj dosedanja razdrobljenost 
v novih pogojih gospodarje
nja nobenemu izmed njih ne 
zagotavlja preživetja.

Večina delavcev HIPOT je 
očitno še vedno zazrta v ne
katere uspehe iz preteklosti, 
kot smo slišali na seji od nji
hovega delegata, nihče pa 
točno ne ve, kaj jih čaka v pri
hodnje, vsekakor pa na svoja 
pleča niso pripravljeni prevze
ti še drugih izgubarjev. Pre
malo pa se vsi zavedajo, kaj 
nakazujejp rdeče številke ob 
polletnih obračunih.

Po krajši razpravi in pred
logih strokovnih služb so se 
delegati odločili, da v TO HI

POT referendum ponovijo že 
v oktobru, vsebuje pa naj 
predlog, da se organizira sa
mostojno podjetje. Ob tem pa 
naj pristojni proučijo možnosti 
za vzpostavitev skupnih služb 
za vsa tri podjetja, kar bi vsaj 
delno pripomoglo k racionali
zaciji poslovanja. Vse ostale 
temeljne organizacije, ki so se 
že izločile iz DO pa bodo na
daljevale z aktivnostmi reor
ganizacije in preoblikovanjem 
v nova podjetja.

V smiselno, predvsem vse
binsko naravnanem povzetku 
pa je Zoran Polič, predsednik 
PO DO Elementi delegate 
seznanil s pospešenimi ak
tivnostmi za saniranje najbolj 
perečih finančnih primanjklja
jev, kar bo potrebno izpeljati v 
treh mesecih do konca leta. V 
temeljnih organizacijah HIPOT, 
Polprevodniki in SEM, kjer je 
situacija še najbolj zaostrena 
so se odločili za vrsto notra
njih ukrepov, saj le s kratko
ročnimi krediti ali prelivanjem 
sredstev ni mogoče dolgo
ročno preživetje. Za normalno 
poslovanje novih podjetij, od 
začetka leta 1990, bo potreb
no še veliko naporov za sani
ranje v vsaki temeljni organi
zaciji in to ob pomoči strokov
nih služb in poslovodstva DO. 
Predsednik PO DO je zato že 
predlagal posameznim delav
skim svetom v TO, da v dogo
voru z vodstvi sprejmejo si
stem izrednih ukrepov. V prvi 
fazi naj bi to veljalo za najbolj 
ogrožene temeljne organiza
cije. Tako bi vodilnim ekipam 
omogočili samostojno odlo
čanje glede urejanja najpo
membnejših zadev razvojnih, 
proizvodnih, kadrovskih, skrat

ka gre za celovit paket ukre
pov v smislu izboljšanja eko
nomike. S tem pa seveda 
vodilne ekipe prevzemajo tudi 
popolno odgovornost za svo
je delo.

Izhodišče za prihodnje od
ločanje v podjetjih pa naj bi bi
le skrbno narejene analize, 
oz. programi, iz katerih bodo 
točno razvidne in opredeljene 
programske perspektive za 
naslednje obdobje. V nekate
rih temeljnih organizacijah so 
ti programi že narejeni in jih 
tudi že pospešeno izvajajo. 
Po zagotovilih pravne službe 
prenos pooblastil DS na vo
dilne ekipe ni sporen in je po
vsem v skladu z veljavno za
konodajo. Vsekakor pa je pra
vočasno in učinkovito ukrepa
nje umestno in tudi zaželeno

zato, da bi preprečili poslab
ševale razmer in tako tudi 
ostrejše sankcije.

Kljub trenutno nezavidljive
mu položaju pa ni razlogov za 
pesimizem, kot je poudar il Zo
ran Polič, saj predstavljajo 
elementi za elektroniko ene
ga izmed najbolj perspektiv
nih programov v Iskri, poseb
no še, ker se naše tovarne v 
zadnjem času že usmerjajo 
na zahodna tržišča. Padec 
domačega trga in prestruktu
riranje zaenkrat sicer povzro
čata obilico težav, a z zahtev
nejšimi in bolj kakovostnimi 
izdelki si bomo po zmanjše
vanju stroškov zanesljivo utrli 
pot v družbo vodilnih svetov
nih proizvajalcev.

I. S.
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Področje za organizacijo in informatiko
Iskra Avtoelektrika

Računalnik v službi poslovanju ye kot srce v vlogi življenja
O p/n i/p rv/p cnrfolino __Delovanje sodobne delovne organizacije si je praktično nemogoče za

mišljati brez učinkovitega informacijskega sistema. V novogoriški Iskri 
Avtoelektriki smo se zato že pred leti odločili za uvedbo računalniško 
podprtega sistema vodenja delovne organizacije. V ta namen so bili na
bavljeni moderni računalniški sistemi z ustreznimi enotami, vzporedno s 
tem pa je tak sistem zahteval tudi ustrezen strokovni kader, ki na tem ra
čunalniškem sistemu danes dela. Ta dejavnost je organizirana v področju 
za organizacijo in informatiko, ki ga (trenutno) še vodi Bogdan Soban.

To področje predstavlja prak
tično »srce« delovne organizaci
je, zato sprejemamo tudi delček 
samokritike, ker o njem v našem 
glasilu doslej še nismo pisali, ni
smo ga še predstavili. Da bi to
napako popravili, smo obiskali 
vodjo Bogdana Sobana in ga 
zaprosili, da bi njihovo dejavnost 
predstavil tudi bralcem našega 
glasila. Prijazno se je odzval naši 
prošnji in na prvo vprašanje, oz. 
vpogled v kratko zgodovino, od
govoril:

Zgodovina dejavnosti organi
zacije in informatike nosi isto let
nico kot ustanovitev delovne or
ganizacije. Začelo se je v začetku 
šestdesetih let predvsem na pod
ročju organizacije poslovanja, saj 
je bilo treba v novoustanovljeni 
DO urediti celotno poslovanje. 
Nekako deset let pozneje so se 
začele aktivnosti na področju ra
čunalniško podprte informatike s 
priključitvijo terminala na Repu
bliški računski center. Sedemde
seta leta pomenijo gradnjo raču
nalniško podprtega informacijske
ga sistema po bateh konceptu v 
sodelovanju z Iskro CAOP. Osem
deseta leta pa pomenijo osa
mosvojitev, tako glede računal
niške opreme, kot razvoja pro

gramske opreme.
Področje seje tudi organiziralo 

in kadrovsko okrepilo tako, da je 
vsa sedanja programska oprema 
plod lastnega razvoja. Ko takole 
razmišljam o zgodovini te dejav
nosti moram vsekakor omeniti 
pionirja organizacije in informati
ke v Avtoelektriki Alojza Birso, ki 
sicer že nekaj mesecev uživa 
zasluženi pokoj, prav njemu pa 
gredo velike zasluge za tak raz
voj te dejavnosti v našem kolek
tivu.

Kakšna je pravzaprav dejav
nost vašega področja?

Že naziv področja pove, da de
javnost pokriva organizacijo po
slovanja DO in izgradnjo raču
nalniško podprtega sistema. Pod 
organizacijo poslovanja razume
mo organizacijsko urejanje po
sameznih segmentov poslovne
ga sistema DO, od proizvodnje 
prek nabave, prodaje, financ, ra
čunovodstva itd. Posebej moram 
poudariti, da se ta dejavnost lah
ko uspešno izvaja le z neposred
nim kreativnim sodelovanjem po
sameznih vodij in nosilcev de
javnosti. Pod izgradnjo računal
niško podprtega informacijskega 
sistema pa razumemo kompleks 
dejavnosti od načrtovanja razvo

ja informatike prek sistemskih 
analiz posameznih segmentov, 
izgradnjo podatkovnih struktur, 
razvoja programske opreme, uva
janja in vzdrževanja aplikacij — 
do načrtovanja razvoja potrebne 
računalniške opreme. Prav tako 
tudi pri načrtovanju aplikacij in
tenzivno vključujemo neposred
ne uporabnike, saj je to osnovni 
predpogoj, da bi računalniški pro
jekt lahko uspešno deloval in do
segel svoj namen. Poudaril bi še, 
da se glede na potrebe vedno 
večji del kapacitet področja an
gažira na informa tki, saj se skozi 
le-to v bistvu rešujejo tudi organi
zacijski problemi.

Kdo vse uporablja vaše sto
ritve?

Razen redkih izjem uporablja
jo naše storitve vse strokovne in 
operativne službe. Za boljšo po
nazoritev širine je potrebno vsaj v 
grobem prikazati strukturo infor
macijskega sistema po posamez
nih skupinah projektov. Osrednjo 
skupino predstavljajo nabava, 
proizvodnja in prodaja, kjer je za
hteva po ažurnosti podatkov naj
večja. Praktično je z računalniš
kimi informacijami pokrita celotna 
veriga aktivnosti in sicer: planira
nje prodaje in proizvodnje, izra

Bogdan Soban

čun potrebnega materiala, naro
čila dobaviteljem, prevzem mate
riala, spremljanje zalog, razpis 
proizvodnje, spremljanje proizvod
nje in prodaja kupcem. Tako je 
zaključen krog informatike, ki po
kriva osnovno dejavnost DO. 
Prav tako so pokrite spremljeval
ne dejavnosti, ki predstavljajo 
knjigovodske, računovodske in 
finančne funkcije. Naj še povem, 
da od vseh važnejših funkcij ni 
pokrita le raziskovalno-razvojna 
dejavnost, to pa zato, ker razpo
laga z lastnim tehničnim raču
nalniškim centrom.

Vsi zaposleni vemo, da do
bimo plače računalniško obde
lane. Kako pride do končnega 
izračuna?

Najkrajši odgovor bi bil —- po 
najbolj komplicirani poti, ki je 
sploh možna. Mislim, da imamo 
pri nas, ne le v naši DO, zelo za-

Med računalniki
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Iz področja za organizacijo in informatiko

Vnos podatkov

pleten izračun osebnih dohod
kov, ki je seveda posledica vse
mogoče zakonodaje v zvezi s 
čim pravičnejšo razdelitvijo tiste
ga, kar sploh ostane. Naj obraz
ložim postopek na kratko: da iz
računamo plačo, potrebujemo 
osnovne in prometne podatke. 
Osnovni podatki se iz meseca v 
mesec praktično ne spreminjajo, 
drugače pa je s prometnimi po
datki, ki so načelno za vsakega 
delavca vsak mesec drugačni. 
Na primer: število ur rednega de
la, nadurno delo, dopust, bolniš
ke, vojaške vaje, delo po normi, 
dela po skupinski normi, itd. Defi
niranih je prek 100 različnih vrst 
osebnih dohodkov. Poleg tega so 
še podatki za izračun variabilne
ga dela na osnovi matrik meril za 
posamezna področja in službe. 
Nekateri od teh podatkov se lah
ko ažurirajo tekoče med mese
cem. Ko so vsi podatki shranjeni 
v računalniku, se požene do
končni obračun, ki v nekaj urah 
vse te podatke »premelje« in izpi
še vrsto podatkov, od kuverte in 
naloga za vpis v hranilno knjižico, 
prek nakazil za prispevke in 
kredite.

Kaj bi se zgodilo, če bi v tem 
trenutku računalniški sistem 
odpovedal?

Vrsta uporabnikov bi seveda 
ostala brez svojega osnovnega 
orodja in ne bi mogla nadaljevati 
z delom. Normalno je na raču
nalnik priključenih 40 — 50 upo
rabnikov, včasih tudi prek 60. 
Odpoved računalnika torej po
meni tudi ohromitev vseh služb 
od nabave, prodaje, proizvodnje

in drugih. Ob daljših prekinitvah 
je seveda treba računalnik na
domestiti z ročnim načinom dela, 
pozneje pa vnesti te podatke še 
vanj. Bistveno se seveda podalj
ša čas dostopa do različnih po
datkov, nekateri podatki pa so na 
ta način praktično nedosegljivi. 
Še veliko kritičneje pa bo takrat, 
ko bo računalnik neposredno 
krmilil stroje in linije v proizvodnji. 
Pri nadaljnjem razvoju je zato 
treba misliti tudi na varnost in vi
talne člene računalniškega si
stema podvojiti. Poudaril pa bi, da 
take prekinitve ne predstavljajo 
nikakršne nevarnosti za podatke, 
saj se ti lahko izgubijo le, če pride 
do fizične okvare magnetnega 
diska. Pa še v tem primeru se 
lahko izgubijo le podatki zadnje
ga dne, saj so vsi ostali zaščiteni 
tako, da se dnevno prepisujejo iz 
računalnika na magnetne tra
kove.

Kako je zgrajena računalniš
ka mreža v naši DO in povezava 
centra z zunanjimi TOZD?

V računalniškem centru ima
mo dva računalnika, Delto in Vax, 
ki sta med seboj povezana. Delto 
uporabljamo pretežno za razvoj 
novih programov in za nekatere 
parcialne rešitve. Vax pa je v ce
loti na razpolago uporabnikom. 
Trenutno je vanj vezanih prek sto 
terminalov, med njimi vse naše 
zunanje TOZD in oddelki. Večina 
uporabnikov ima več priključkov. 
V takem primeru teče povezava 
prek modemov in multiplekser
jev, v primeru enega priključka 
pa teče povezava samo prek 
modemov. Ponekod imamo v na

jemu linije, po večini pa uporab
ljamo navedene klicne linije. Tre- 
nutno tečejo aktivnosti za vklju
čitev v VUPAK omrežje, prek 
katerega bo možen dostop do 
računalnikov v Jugoslaviji in tuji
ni. Omenil pa bi še to, da se na 
naš računalnik občasno vključu
jejo tudi predstavništva Iskre v tu
jini. Torej si tudi natak način odpi
ramo vrata za vstop v Evropo.

Gotovo se srečujete tudi s 
kadrovskimi in drugimi pro
blemi?

S tem vprašanjem si zadel v 
črno, saj je kadrovski problem da
leč največji v našem področju. 
Računalnik lahko kupiš in ko ga 
imaš, ti ne more več »pobegniti«. 
S kadri pa je drugače. V našem 
prostoru je vedno manj mladih, ki 
bi jih veselilo računalništvo, po
sebej poslovna informatika. Če 
pa se kdo odloči za to delo, ga je 
treba dodatno izobraževati v ra
čunalniškem smislu in specializi
rati za določen segment poslov
nega sistema. Najmanj dve do tri 
leta traja, da je tak strokovnjak 
sposoben samostojno prevzeti 
razvoj določene Aplikacije. Če je 
pri svojem delu uspešen, ga oko
lje hitro opazi in že preti nevar
nost, da bo odšel drugam z vsemi 
pridobljenimi izkušnjami. Še po
sebej se to dogaja v zadnjih letih 
ob pojavu zasebnih in družbenih 
podjetjih, ki se ukvarjajo s to 
dejavnostjo.

V zadnjem času je fluktuacija 
velika tudi pri nas, vendar sem 
optimist in upam, da bomo tudi

našo zakonodajo približali zaho
du ter, da bodo pravi strokovnjaki 
tudi ustrezno plačani, saj nas bo 
v to silila tudi podjetniška misel
nost.

V vaše področje sodi tudi 
služba za organizacijo. S čim 
se ta služba ukvarja?

V ospredju te službe je uvaja
nje in urejanje organizacije po
slovanja. Ta služba pripravlja or
ganizacijske predpise, pri čemer 
mora upoštevati organiziranost 
DO, zahteve posameznih upo
rabnikov in zakonodajo. Ukvarja 
se tudi z vso dokumentacijo v 
DO, mikroorganizacijo, vredno
tenjem dela in sistematizacijo in 
kup drugih podrobnosti, ki so tudi 
pomembne za poslovanje.

Odhajate na novo delovno 
mesto v. d. pomočnika glav
nega direktorja za splošne in 
družbeno pravne zadeve. S 
kakšnimi občutki zapuščate 
dosedanje delo?

Praktično tega dela sploh ne 
zapuščam, saj po dogovoru to 
delovno mesto pokriva tudi pod
ročje organizacije, poslovanja in 
informatike, čeprav je sam naziv 
dokaj sekretarski. Občutki niso 
niti malo lagodni, saj se zave
dam, da pomeni to delovno me
sto veliko večjo odgovornost pred 
kolektivom. Poskušal bom upra
vičiti zaupanje in potrudil se bom, 
kolikor bo v moji moči.
Bogdan, hvala lepa za odgovo
re in veliko uspeha na novem 
delovnem mestu.

Marko Rakušček

Stavba, v kateri je področje za organizacijo in informatiko
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Iskra SOZD
Klub štipendistov Iskre

Samo štipendija še ni dovolj
Današnji časi nedvomno zahtevajo 

povečano vlaganje v kadre, v njihov raz
voj in napredovanje •Rezultati vlaganj v 
tako imenovana mehka znanja pa ne bo
do vidni čez noč, pač pa se bodo potrdili v 
daljšem razdobju, če bo pri tem prisoten 
vztrajen, strokovni in sistematičen pri
stop • Izobraževanje in delo s štipendi
sti, spremljanje njihovega strokovnega 
razvoja in dela je prav gotovo ena od pr
vih stopnic spremljanja razvoja kadrov • 
In v Iskri je kar 3532 štipendistov

Iskrin klub štipendistov je v svoji šestindvajset
letni tradiciji doživljal vzpone in padce, ki so bili od
visni od prostorov za delovanje kluba, finančnih 
sredstev, mentorstva, opreme in skupine štipendi
stov, ki je klub vodila. S pridobitvijo novih prostorov 
na Tržaški bo lahko Klub štipendistov zaživel v 
večji meri, s tem da bo potrebno novelirati vsebino 
in način njegovega delovanja z večjo usmerjenost
jo v potrebe Iskre in skladno s pristopom zgodnje
ga kadrovanja. Delo s štipendisti je v posameznih 
Iskrinih organizacijah na dokaj različni ravni, hkrati 
pa tudi otežkočeno zaradi lokacij predvsem s po
pulacijo študentov. In eden od glavnih ciljev delo
vanja Kluba je, ob dodatnem praktičnem izpopol
njevanju študentov, prav ta zbiralni oziroma 
združevalni učinek Iskrinega Kluba.

Ne samo načelno poudarjanje pomena štipendi
ranja se kaže v nadpovprečno velikem deležu šti
pendistov glede na vse delavce v Iskri. Za infor
macijo povejmo, da ta delež znaša že skoraj en 
štipendist na devet delavcev, medtem ko je delež v 
Sloveniji en štipendist na 28 delavcev. Tudi sorod
ne sestavljene in delovne organizacije imajo ta 
razmerja precej nižja. Kadrovsko zaledje je dokaj 
dobro (čeprav ne pri vseh podjetjih), poskrbeti pa 
moramo, da se nam ne bodo naši štipendisti iz ka
kršnihkoli razlogov preusmerili iz Iskre. Očitno je, 
da bo največ potencialnih članov Kluba iz vrst bo
doče tehnične inteligence (predvsem elektrotehniš
ke, računalniške, naravoslovno-matematične in 
strojne usmeritve), od družboslovnih ved pa eko
nomska usmeritev.

Tako so na četrtkovem srečanju kadrovskih de
lavcev, ki so si tudi ogledali nove prostore kluba, 
prisotni enotno menili, da je potrebno razširiti pro
gram dejavnosti in narediti Klub zanimiv začimšir- 
si krog štipendistov in pri tem poudarili, da je vzga
janje in usposabljanje mladih ljudi in sistematično 
spremljanje njihove uspešnosti pri študiju tudi iz
jemna naložba v sam »image« Iskre. Na srečanju 
so sprejeli tudi koncept nadaljnjega dela Kluba, ki

ga vidijo v organiziranju dodatnega praktičnega in 
teoretičnega strokovnega usposabljanja pod us
treznim strokovnim vodstvom [določitev mentorja 
za posamezna strokovna področja), v seznanjanju 
z organiziranostjo in programskimi pa drugimi stra
teškimi Iskrinimi usmeritvami in oblikovanju občut
ka pripadnosti (obiski delovnih organizacij, preda
vanja, predstavitve, razgovori...) pa v vzdrževanju 
in razširitvi strokovne knjižnice Kluba in v sezna
nitvi z dejavnostjo IN DOK centra (ki ima prostore v 
isti stavbi), in možnost uporabe njihove knjižnice in 
bank strokovnih podatkov. S praktične strani bi šti
pendistom omogočili izdelavo seminarskih, di
plomskih in raziskovalnih nalog (na osnovi skup
nega razpisa) predvsem iz problematike delovnih 
organizacij in omogočili opravljanje konkretnih 
aplikativnih nalog v delovnih organizacijah. Neza
nemarljivo je tudi organiziranje ustreznih praks 
doma in v tujini in vključevanje štipendistov v 
spremljanje štipendijske in izobraževalne zako

nodaje. Klub naj bi bil namenjen tudi medseboj
nemu spoznavanju štipendistov, izmenjavi mnenj 
in nudenju medsebojne pomoči, v okviru njega pa 
bi organizirali tudi izobraževalne oblike, ki niso di
rektno povezane s stroko npr. tečaji tujih jezikov, 
oblik spodbujanja ustvarjalnosti, računalniški teča
ji itd.

Nekatere od teh aktivnosti v novih prostorih na 
Tržaški že potekajo, trenutno pa se bodoči Iskraši 
pripravljajo na občni zbor, kjer bodo izvolili novo 
vodstvo kluba, v tem mesecu pa bodo stekli tudi 
prvi poskusni tečaji tujih jezikov.

Ob koncu nam najbrž ni potrebno še enkrat po
udarjati, da spremljanje strokovnega razvoja šti
pendistov in pomoč pri njihovem dodatnem izpo
polnjevanju zahteva veliko odgovornost organi
zacij, hkrati pa tudi velike naloge, predvsem pa 
organiziran in sistematičen pristop tako delovnih 
kot tudi sestavljene organizacije.

Klub štipendistov na Tržaški deluje v treh prostorih: v elektronskem laboratoriju, ki 
je že dokaj dobro opremljen, v prostoru za gradbeno mehanska dela in v veliki učilnici, 
katero si želijo mladi bodoči Iskraši opremiti z računalniki

Iskra Elektrozveze

Sprejet statut družbenega podjetja
V četrtek, 28. 9. 1989, so se delavci DO 

Elektrozveze na referendumu odločali o 
sprejetju STATUTA DRUŽBENEGA PODJE
TJA ISKRA ELEKTROZVEZE, p.o.

Komisija za izvedbo referenduma v sesta* 
vi: Bernard Lenardič, predsednik, Marinka 
Završan, tajnik in Rudi Kump, član, je ugotovi
la, daje glasovanje na referendumu potekalo 
v redu, da ni bilo nepravilnosti in, da je bilo 
opravljeno v skladu z zakonom in samo
upravnimi splošnimi akti v DO.

Iz zapisnikov glasovalnih odborov je komi
sija za izvedbo referenduma ugotovila na
slednje rezultate:

Od 1.102 volilnih upravičencev seje gla
sovanja udeležilo 856, kar pomeni 78% ude
ležbo, ZA je glasovalo 675 delavcev ali 61 %, 
PROTI pa jih je glasovalo 166 ali 15%. Neve
ljavnih glasovnic je bilo 15, oz. dober 
odstotek.

Iz rezultatov glasovanja je razvidno, da je 
STATUT DRUŽBENEGA PODJETJA IS

KRA ELEKTROZVEZE, p.o. sprejet z večino 
glasov vseh zaposlenih delavcev v DO IS
KRA Elektrozveze.

O izidu referenduma bo podan ugotovitve
ni sklep na naslednji seji DS DO Elektrozve
ze. Na isti seji delavskega sveta bo glavni di
rektor DO Elektrozveze Andrej Pardubsky 
dal predlog o osnovni organiziranosti celot
nega podjetja, kakor tudi predlog za imeno
vanje vodilnih delavcev v podjetju.

Boris Čerin
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L__Kot/ček za Iskraše________

Če kobila ni bosa
Gre seveda za kovačevo kobi

lo in pa Iskrino prodajalno v Ljub
ljani, za katero, po vsem sodeč, ta 
pregovor še zdaleč ne velja. V tej 
trgovini na Titovi cesti pri Ajdovš
čini smo namreč poleg bogate Is
krine ponudbe naleteli tudi na ne
kaj izdelkov, ki jih ne delajo v 
nobeni naši tovarni, so pa za Iskro 
in Iskraše, tiste, ki radi v popol
danskem času tudi v domači de
lavnici kaj postorijo, sUoraj bi lah
ko rekli, nenadomestljivi. Gre za 
različne spone in drsala, ki smo 
jih na našem tržišču doslej po
vsem pogrešali, zaradi različnih 
izvedb in velikosti pa so primerni 
tako za industrijsko proizvodnjo 
kot za tiste, ki jim je obdelovanje 
kakršnega koli material a v doma
či delavnici le konjiček. Nedvom

no omogočajo te spone in držala 
sodoben način vpenjanja, ker pa 
niso pritrjeni na delovno mizo, so 
marsikdaj tudi bolj primerni in 
uporabni kot klasični primež.

Preden vam jih nekoliko pod
robneje predstavimo, samo še to, 
da jih izdeluje Franc Schvventner 
iz Hrastja pri Ljubljani, njegove 
spone in držala pa uporabljajo že 
v več Iskrinih delavnicah in obra
tih.

Različnih vrst spon je kar pre
cej, nekatere je mogoče uporab
ljati za različne namene, spet 
druge pa so, skoraj bi lahko rekli, 
povsem namenske. Poglejmo si 
jih nekaj.

Zbral: 
Lado Drobež

Večnamenska UNI ročna spona. Ročna 
spona UNI je izdelana v petih velikostih za 
potrebe industrije. Spona vpenja paralelno 
ali pod kotom do 5*navzven ali navznoter. 
Gonilo trapeznega vretena omogoča vpetje 
z zelo natančno nastavitvijo. Spono zelo hitro 
nastavljamo od začetnega položaja do mak
simalne višine tako, da jo držimo v eni roki in 
vrtimo v levo ali desno smer. Z vrtenjem v 
desno smer spono odpiramo, z vrtenjem v 
levo smer pa jo zapiramo. Gibljivi vpenjalni 
čeljusti imata poleg gladkih tudi utorno obli
kovani ploskvi, zato lahko vpenjamo kakr
šenkoli predmet ali obdelovanec Utorni če
ljusti omogočata vpenjanje manjših predme
tov okrogle ali kvadratne oblike. Posebna 
oblika spone olajšuje vpetje na težje dostop
nih mestih. Konstrukcija in kvaliteta izdelave 
omogočata dolgo trajnost spone.

Lastnosti spone UMI
uporabnost m praktičnost — eno samo vre
teno trapezni navoj —hitro vpenjanje — para
lelno vpetje ali vpetje pod kotom do 5° — pro
storsko varčna vgradnja — majhna teža — 
trajnost

Večnamenska ročna spona 10050-M 10.
Spono z oznako 10050 M 10 ali 150100 M 
12, z vgrajeno matico in imbus vijakom, lahko 
uporabljamo kot hobi primež. Za pritrditev 
takšnega primeža moramo v delavno mizo 
zvrtati luknjo © 10 cca 60 mm od roba mize. 
Skoz izvrtino © 10 namestimo priloženi vijak 
in ga privijemo.
Hobi primež v takšni izvedbi ustreza za pritr
ditev različnih obdelovancev do izmere 100 
mm in omogoča silo vpenjanja 3500 N (340 
kg) ali 4500 N (440 kg). Primež uporabljamo 
tudi kot držalo za vpetje električnega vrtalni
ka, katerekoli oblike in znamke. Hobi primež 
po končani uporabi z odvitjem vijaka v nekaj 
sekundah spremenimo v večnamensko UNI 
ROČNO SPONO. Že dobro poznano tržišču.

Univerzalno držalo. Univerzalno^ržalo je delovni pripomoček, namenjen za 
vsa tista dela, pri katerih potrebujemo obe roki prosti, obdelovanec ali pripo
moček pa je trdno vpet v plasti čno čeljust spone. To omogoča vpetje brez po
vršinskih poškodb in tudi pocl kotom od 0° do 200°. Položaj uravnavamo s 
premikom spone okoli vijaka. Podnožje držala je izdelano iz dekapirane plo
čevine in lakirano s srebrnim efektnim lakom, dimenzije 200 x 90 x 100 mm.

Namenjeno je za uporabo v vseh panogah industrije, laboratorijih, razvoju, 
poskusnih serijah proizvodov, servisih, v industriji precizne in merilne tehnike 
(prijem mikrometra, tiskanega vezja, merilne ure, zarisovalne igle itd.), optike, 
stekla in podobno.
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__ Drugi o nas________
• Beograjska Ekonomska politika je objavila daljši prispevek o poslovnih 
potezah Iskre. Izpostavlja predvsem ugodne izvozne rezultate ter priprave 
na Evropo '92. Piše tudi, da stopnja rasti proizvodnje v prvem polletju znaša 
19,6 odstotkov, kar je precej več kot je republiško povprečje (4,6 odstot
kov). Sicer pa list poudarja, da Iskrino približevanje Evropi poteka pod ges
lom prehoda iz tehnološke v marketinško usmeritev.

• Koprske Primorske novice pišejo, da se petstotridesetčlanski kolektiv 
tolminske Iskre AET, ki bo s 1. januarjem prihodnjega leta postal družbeno 
podjetje, zaveda pomena prodora v razvito Evropo. Tako so nedavno tega 
podpisali pogodbo o dolgoročni proizvodni kooperaciji s firmo ISEL iz 
Stuttgarta. Predmet pogodbe so vžigalni sistemi za motorje z notranjim iz
gorevanjem, njihovi sestavni deli ter elementi in materiali za njihovo 
proizvodnjo.

• Več slovenskih in jugoslovanskih časopisov je objavilo rezultate ankete 
o vlaganjih v domača podjetja, ki jo je pripravil Center za raziskovanje tr
žišča iz Zagreba. Lestvica najmikavnejših podjetij za potencialne vlagate
lje je zelo zanimiva. Nad 15 odstotkov občanov (od 39 odstotkov jugoslo
vanskih prebivalcev, ki bi bili pripravljeni vlagati), bi svoj denar zaupalo 
Elanu — štejejo ga za poslovno najuspešnejše podjetje. Na odličnem dru
gem mestu je Iskra, sledijo pa Crvena zastava, Ina, Energoinvest, Simpo 
(Vranje), BIS (Split), Rade Končar (Zagreb), Gavrilovič (Petrinja), Meblo, itd.

Zanimanje za vlaganje je, kot komentirajo časopisi —usmerjeno lokal
no: tako so Slovenci najbolj zainteresirani za vlaganje v slovenske firme, 
prebivalci drugih republik pa za vlaganje v svoje republiške delovne orga
nizacije, četudj ob njih omenjajo tudi slovenska Elan ali Iskro.

• Tudi mariborski Večer piše o poslovnih rezultatih Iskre. V Iskri menijo, 
da zaradi spremenjene zakonodaje, posebej še celotnega obračunskega 
sistema, dohodkovne in finančne primerjave s preteklimi obdobji niso več 
mogoče. Primerljivost je možna le pri fizičnih kazalcih poslovnega proce
sa. V Iskri so prepričani, da je izvoz v letošnjem poslovanju od vsega naj
bolj obetaven. V prvih osmih mesecih je znašal 185 milijonov dolarjev, od 
tega 146 milijonov na konvertibilno tržišče, 40 milijonov na klirinško, med
tem ko je bil uvoz vreden 120 milijonov dolarjev.

• Beograjska Borba v nadaljevanjih objavlja mnenje vodilnih jugoslovan
skih gospodarstvenikov o antiinflacijskem paketu Zveznega izvršnega 
sveta. V zvezi s tem je Aleksander Mihev, član poslovodnega odbora 
SOZD Iskra med drugim govoril o realnem tečaju in blagovni menjavi z 
deželami s klirinškega področja. Poudaril je, da se mora tečaj popraviti v 
interesu izvoza. Novi ukrepi v blagovni menjavi s kliringom po njegovem 
vsebujejo negativne elemente in predstavljajo povratek k administriranju. 
Aleksander Mihev dodaja, da obstaja nevarnost neenakega položaja pre- 
težnih izvoznikov v primerjavi s pretežnimi uvozniki. Kazalo bi razmisliti, da 
bi to področje regulirali zlasti skozi realni tečaj klirinškega dolarja.

• Zagrebški Privredni vjesnik piše o letošnjem jesenskem leipziškem 
sejmu, kjer je razstavljalo 180 jugoslovanskih proizvajalcev, med njimi tudi 
Iskra. Namestnik zahodnonemškega ministra za zunajo trgovino Dietrich 
Lemke je dejal, da obstajajo še velike možnosti za poglabljanje ekonom
skega sodelovanja ZRN in Jugoslavije. To potrjujejo med drugim tudi po
godbe o obojestranskih dobavah elektroteničnih in elektronskih aparatov 
med Iskro in zahodnonemškim zunanjetrgovinskim podjetjem Heim Elec
tric. Kot pomembno zanimivost na sejmu časopis omenja dodelitev Zlate 
medalje mikrokirurškemu oftalmološkemu laserju, ki sta ga skupaj razvila 
in proizvedla Iskrin center za elektrooptiko in kombinat Carl Zeiss in Jene.

• Dolenjski list piše o poslovanju semiške Iskre. Kolektiv se otepa z veli
kimi likvidnostnimi težavami. Domači trg je v vseh pogledih nezanesljiv, 
zato se semiška Iskra vedno bolj usmerja v izvoz in to v glavnem na kon
vertibilna tržišča. Zadnja leta izvoz vseskozi povečujejo in sedaj izvozijo 
že več kot polovico proizvodnje. Število zaposlenih se je v zadnjem letu 
zmanjšalo za okoli 2 odstotka tako, daje sedaj zaposlenih 1677 ljudi. Letos 
je semiška Iskra podelila skupaj 37 štipendij, od tega precej naravoslovni 
gimnaziji v Črnomlju.

__Mali oglas________ J
Nove teniške copate Adidas št. 5 (37 1/2 — 38) prodam. 

Informacije jtel: 213-213/24-34

Upokojenci

V zasluženi pokoj je odšla Zalka Polutnik iz. fotokopirnice v tiskarni In- 
vest — servisa. Od vestne in marljive sodelavke so se poslovili vsi čla
ni ožjega kolektiva, ji izročili praktično da.nlo in ji ob tej priložnosti zaže
leli še mnogo let mirnega pokoja, predivsem pa zdravja, saj so jo 
invalidsko upokojili.

Na prisrčni slovesnosti so se d elavci ISKRA ELEMENTI TOVARNE 
NAPRAV IN ORODIJ poslovili od sodelavke GERLICA Alojzije, delav
ke v stiskalnici. Zelo živahno je p< Mekalo tudi slovo od RITLOP Jožefa, 
delavca na skobelnem stroju, na j Pikniku ob Savi. S sodelavci sta delila 
dobro in slabo, Alojzija 20 let, Jo;žef pa kar 27 let.

S spominskim darilom so sodelavci zaželeli novopečenima upoko
jencema veliko zdravja in osebnega zadovoljstva ter da bi si vzela čas 
in jih tudi včasih obiskala.

ISKRA — glasilo delovnega kolektiva Iskra — SOZD elektrokovinske i ndustrlje — Ljubljana. Ureja uredniški 
odbor. Glavni urednik Miloš Pavlica, odgovorni urednik Dušan Želje;;nov, tehnični urednik Drago Pečenik. 
Izhaja tedensko — Rokopisov ne vračamo. Naslov: Ljubljana, Gregorčičeva 23, telefon: 223-977. Priprava 
za tisk: DIC TOZD Grafika, Novo mesto. Tisk: ČTP Pravica — Dnevnik, TOZD Tiskarna Ljudske pravice, Ljub
ljana. Po mnenju sekretariata za informacije IS SRS je glasilo oproščeno plačila davka od prometa 
proizvodov.


